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قیمت سکه و ارز ) به تومان(

تنظیم بسته خروج از رکود با حال و هوای انتخابات!
قانون

این روزنامه حامی دولت نوشــت: مســتخدمین حسینی معاون اسبق 
بانک مرکزی و وزارت اقتصاد  د ر خصوص راهکارهای جد ید  ارائه شــد ه به 
خصوص بســته خروج از رکود  معتقد  است، بسته اقتصاد ی خروج از رکود ، 
بسته ضعیفی بود ه و فقط حوزه های سیاست های پولی را نشانه رفته است و 
به بازارهای ارز، سرمایه، مسکن، تولید  کالا، تشویق صاد رات و... توجه نشد ه 
اســت. همچنین این بسته بخش کوچکی از سیاست های پولی را د ر برمی 

گیرد  و د ر حد  بانک مرکزی است و نیاز به اعلام آن توسط دولت نبود .
به گفته حید ر مستخد مین حسینی این شبهه وجود  د ارد  که این بسته 
برای 6 ماهه د وم و با حال و هوای انتخابات تنظیم شد ه باشد  و پس از آن عملا 
جنبه اجرایی ند اشته باشد . وی گفت: برای کالا و خود رو با وام 25 میلیونی 
که کیفیت لازم و مناسب ند ارد  و مرد م را نیز زیر قرض می برد ، د ر بسته فکر 
شــد ه ولی برای مسائل مهم اقتصاد ی، فکر اساسی نشد ه است. دولت با این 
بسته و طرح های مطرح د ر آن، ظاهرا به مرد م محبت می کند  ولی د ر عمل 
آنها را مقروض می کند . این نوع اقد امات د ر سطح کلان اثری روی رکود  ند ارد .
مســتخد مین حســینی گفت: بعد  از رفع تحریم ها، مرد م منتظر ورود  
کالاهای جد ید  هســتند  و دولت برای کمرنگ کرد ن این ذهنیت، سعی بر 
ارائه کالاهایی مانند  لوازم خانگی و خود رو کرد ه است. به نظر می رسد  این 
طرح چند ان مورد  استقبال قرار نگیرد ... وی بااشاره به اینکه د ر بسته خروج 
از رکود  ارائه شــد ه از ســوی دولت، ارز با نوعی بلاتکلیفی روبه رو بود ه و به 
آن توجه نشد ه است، افزود : د ر بحث بازار سرمایه، عملا دولت باعث شد  تا 
60 میلیارد  د لار سرمایه مرد م د ر این بازار از بین برود . د ر بسته پیشنهاد ی 

دولت، به بازار سرمایه نیز اشاره نشد ه است.
طرح مسکن دولت

به درد اقشار متوسط و کم درآمد نمی خورد
آفتاب یزد

این روزنامه اصلاح طلب نیز در گفتگو با عضو کمیسیون عمران مجلس 
نوشته است:  مشکل فعلی صنعت ساختمان بحث خرید نیست چرا که اگر 
قرار باشــد این صنعت فعال باشــد و تغییری در اقتصاد کشور ایجاد کند 
باید برای ســاخت تسهیلات اختصاص دهیم. ضمن آنکه تسهیلات جدید 
برای خرید مســکن نیز به دلیل گران بودن و شــرایط سخت بازپرداخت 
نمی تواند تاثیری در خانه دار کردن اقشــار متوســط و آسیب پذیر داشته 
باشد. در حال حاضر تسهیلات مسکن با سود 14 درصد و بازپرداخت 12 

ساله ارائه می شوند...
 در اکثر کشــورهای توســعه یافته دنیا، در اروپا و نیز آمریکا و سایر 
کشــورهایی که معضلی به نام تامین مسکن ندارند تسهیلات خرید بسیار 
ارزان و با شرایط مناسب ارائه می شود به طوریکه تقریبا همه اقشار جامعه 
می توانند از طریق اینگونه تسهیلات صاحبخانه شوند. معمولا سود تسهیلات 
آنها بالاتر از 3 درصد نیست و مدت زمان باپرداخت آن هم طولانی مدت 
اســت یعنی بین 20 تا 30 سال بازپرداخت دارد. اما تسهیلات مسکن در 
کشــور ما با ســود 14 درصد و بازپرداختش 12 ساله است. از سوی دیگر 
عمده اقشار نیازمند مسکن، اقشار آسیب پذیر، جوانان در شرف ازدواج و یا 
جوانانی که تازه ازدواج کرده اند، هستند. اقشار آسیب پذیر کسانی هستند 
که درآمدشــان به خرید مسکن نمی رسد یعنی توان پس انداز برای خرید 

مسکن را ندارند.
مثلا اگر شما یک کارگری را درنظر بگیرید که با درآمد ماهیانه حاصل 
از کارش بخواهد صاحبخانه بشــود، اصلا امکان ندارد چون بطور میانگین 
ماهیانــه 800 هزار تومان درآمد دارد و با این درآمد اگر درگیر خرج های 
ناشی از بیماری احتمالی خود و خانواده و سایر هزینه های غیرقابل پیش 
بینی نشود فقط می تواند همان خرج معمول زندگیش را به سختی بدهد و 
اگر قرار باشد از این وام های جدید استفاده کند باید ماهیانه حداقل اقساطی 

بالغ بر یک تا یک میلیون و چهارصد هزار تومان پرداخت کند.
پس با یک حســاب سر انگشتی مشخص می شود که این وام عملا به 
درد آنها نمی خورد، اما افرادی که درآمدی بالاترمثلا بیشــتر از دو میلیون 
تومان دارند طبیعتا می توانند از این تســهیلات استفاده کنند و بخشی از 
آن را هزینه اقســاط کنند، اما بطور معمول کســانی که بالای دو میلیون 
درآمد ماهیانه دارند مطمئنا بدون استفاده از وام می توانند صاحب مسکن 
شــوند و نیازی به این تســهیلات گران ندارند. اما نباید از این نکته غافل 
شــد که در حال حاضر بزرگ ترین مشکل ما تامین مسکن اقشار متوسط 

و آسیب پذیر است.
دعوا بر سر رانت پتروشیمی!

همشهری
همشهری درباره اختلافات تیم اقتصادی دولت بر سر رانت پتروشیمی 
گزارش داد:  همین هفته پیش بود که محمدباقر نوبخت ســخنگوي دولت 
در پاسخ به پرسشي درباره مطرح شدن بحث خروج کالاهاي پتروشیمي از 
بورس کالا، گفت: دولت در این زمینه تصمیمي ندارد اما درباره مناسب سازي  
قیمت خوراك پالایشگاه ها، باخبرم که وزارت نفت در حال تعیین نرخ است.

هنوز یک هفته از این صحبت ها نگذشته است که محمدرضا نعمت زاده، 
وزیر صنعت، معدن و تجارت که خود عضو کابینه دولت اســت در نامه اي 
به دفتر مقام معظم رهبري بار دیگر خواســتار خروج پتروشیمي از بورس 
کالا شد. او که گفته مي شود در هیئت مدیره 22 شرکت در حوزه بازرگاني 
پتروشیمي نقش ایفا مي کند تاکنون نامه هاي زیادي براي خروج پتروشیمي 
از بورس کالا نوشــته و تلاش زیادي کرده اســت. نامه هاي نعمت زاده در 
شــرایطي امضا مي شــود که وزارت صنعت خود مسئولیت قیمت گذاري 

محصولات پتروشیمي را در بورس کالا را نیز برعهده دارد.
نامه اخیر نعمت زاده که با سخنان نوبخت تضاد آشکار دارد. گمانه زني 
درباره شــدت گرفتن اختلاف میان مردان اقتصادي دولت را تقویت کرد. 
یک ماه پیش نیز 4 وزیر اقتصاد، دفاع، رفاه و صنعت در نامه به رئیس جمهور 
از اعمال برخي سیاست هاي اقتصادي گلایه کرده بودند. این رویداد منجر 
به علني شدن سطح اختلافات میان بدنه اقتصادي نهاد ریاست جمهوري و 
حلقه مشاوران رئیس جمهور شد. اما نامه اخیر نعمت زاده سطح این اختلافات 

را به درون اعضاي کابینه نیز کشاند...
وزیــر صنعت ، معــدن و تجارت در حالي تاکنــون نامه هاي مختلفي 
براي خروج پتروشیمي از بورس کالا نوشته است که برخي منابع ازجمله 
خبرگزاري فارس از نقش او در هیئت مدیره برخي شرکت هاي پتروشیمي 
پرده برداشــته بود. حتي اسناد و یافته هایي به صراحت نشان مي داد یک 
شــرکت پیمانکاري با پیشوند توســعه تجارت نعمت در هیئت مدیره 20 
شرکت پتروشیمي نقش دارد و نام همسر، داماد و 2 دختر او نیز در فهرست 

روزنامه رسمي به چشم مي خورد.
اگرچه بارها وزیر صنعت تأکیدکرده اســت کــه از هیئت مدیره این 
شــرکت ها خارج شده است اما اعلام نکرده که خود و خانواده اش مالکیت 
این شرکت ها را واگذار کرده اند یا خیر؟ اطلاعات ارائه شده در سایت رسمي 
روزنامه رســمي، اطلاعات مالکیت و پست هاي کلیدي آقاي وزیر و حلقه 

خانوادگي اش در این شرکت ها را تأیید مي کند.

اقتصاددرآینهرسانهها

سخنرانی
ماه محرم مــاه عزاداری و بهترین زمــان برای تبلیغ 

پیام های ارزنده عاشوراست.
به همیــن منظور از دانشــمند محترم حجت الاسلام 
والمسلمین فرقانی خراسانی دعوت به عمل آمده که از 
شب بیست و یکم تا پایان ماه محرم بعد از اقامه نماز مغرب و 
عشاء در مسجد امام حسن مجتبی)ع( واقع در نارمک دردشت 
بعد از تقاطع گلبرگ عزاداران آن حضرت را به فیض برسانند.
الاحقر فردوسی- امام جماعت
مسجد امام حسن مجتبی)ع(

قیمت بازارنوع سکه
935000سکه تمام طرح جدید
934000سکه تمام طرح قدیم

471000نیم سکه
249000ربع سکه

168000گرمی
95320هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3492دلار
3890یورو
5410پوند

958درهم

معاون علمــی و فناوری رئیس جمهور گفت: ژن 
کارآفرینی در کشور با فرهنگ نفتی سرکوب شده 

است.
به گزارش فارس، ســورنا ستاری  روز گذشته در جلسه 
صبحانــه کاری با رئیس و اعضای اتــاق بازرگانی ایران به 
این نکته اشــاره کرد که فرهنگ اقتصــاد دانش بنیان باید 
در کشور نهادینه شود، چرا که به واسطه یک اقتصاد نفتی 
105 ساله ما همیشه فکر می کنیم، باید چیزی در جیبمان 
داشته باشــیم تا فعالیتی آغاز کنیم، ولی از آنجایی که در 
20 سال گذشته ایران شاهد رشد نیروی تحصیل کرده است، 
دیگر نمی توانیم این نیروها را در بخش هایی مانند کارخانه 

سیمان به کار بگیریم.
وی ادامه داد: در ســرمایه گذاری های کنونی در سطح 
دنیا دیگر موضوع نفت و گاز پایان یافته و مسائل مربوط به 

دانش بنیان و فناوری های نو جای آن را گرفته است.
به گفته ســتاری اکنون تعداد مهندسان فارغ التحصیل 
ایرانی برابر با کشورهای توسعه یافته است که در بخش نیروی 

انسانی رشدی ایده آل محسوب می شود.
وی گفت: باید بپذیریم برای پاســخگویی به این رشد 
باید شــغلی ایجاد کنیم که به توسعه فکر و دانش بیانجامد 
و تکنولوژی به هیچ وجه قابل خرید نیســت، بلکه باید آن 

را آموخت.
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور با تاکید بر اینکه 
به جای تکیه بــر دولت و منابع نفتی باید با تجاری کردن 
فعالیت های دانش بنیان و فرهنگ سازی در این زمینه کسب 
درآمد کنیم، افزود: در دنیای امروز راهی نداریم، جز آنچه هر 
چه در توان داریم برای توسعه فعالیت های دانش بنیان خرج 
کنیم و حتی برای همین امر به تازگی برای افراد مســتعد 

معافیت سربازی در نظر گرفته ایم.
وی خاطرنشــان کرد: با ایجاد صندوق تزریق کارهای 
دولتی و کارهایی از این دســت به جایی نخواهیم رســید، 
بلکه باید دانشــگاه ها از طریق پیوند با صنعت فعالیت های 
دانش بنیــان را به تولید و درآمدزایــی برای افزایش ثروت 

کشور سوق دهند.
ستاری در پاسخ به پیشــنهاد رئیس اتاق ایران مبنی 
بر تشــکیل کمیته ای بین معاونت علمی و فناوری رئیس 
جمهور و بخش خصوصی گفت: این آمادگی وجود دارد، اما 
از طرفی دولت چندان قــادر به ارائه حرکت های جدی در 
این بخش نیست و بخش خصوصی باید در این عرصه حضور 

جدی تری داشته باشد.
معاون علمی و فناوری رئیس جمهور همچنین در حاشیه 
این جلسه به خبرنگاران گفت: نیروی تحصیل کرده ما به جای 
اینکه به فکر اســتخدام باشند، باید در حوزه کاری خود به 
کارآفرینی بیاندیشــند که در این زمینه فرهنگ سازی باید 
بیش از پیش انجام شــود.وی گفت: این ظرفیت در جوانان 
ایرانی وجود دارد، چرا که اکنون بســیاری از کارآفرینان در 
آمریــکا از فرزندان ایران هســتند و باید گفت به نوعی ژن 

کارآفرینی با فرهنگ نفتی سرکوب شده است.
ستاری فر با اذعان به اینکه هدف گذاری شده تا 5 درصد 
از جمعیت کشور وارد فعالیت های دانش بنیان شود تصریح 
کــرد: اکنون 5 تا 6 هزار نفر در این حوزه فعالیت می کنند 
و نباید فراموش کرد که ارزش افزوده این فعالیت ها بســیار 
بالا است و هیچ وابســتگی به نفت، دلار، تحریم یا مسائل 
شــبیه به آن ندارد. وی به این نکته اشاره کرد که قانون ما 
در حوزه شــرکت های دانش بنیان بسیار پیشرفته است، اما 

مشکل ما فرهنگ سازی است.

معاون علمی و فناوری رئیس جمهور:

ژن کارآفرینی در کشور با فرهنگ نفتی سرکوب شده است

در حالی که تاجران هندی 
و مجوزهای جدید  از قول ها 
ایــران بــرای واردات برنج 
ماه  دو  هند طی  از  باسماتی 
آینده خبــر داده اند، معاون 
وزیر جهاد کشاورزی از ادامه 
برنج خبر  واردات  ممنوعیت 
داد و تصریــح کرد: تاکنون 
هیــچ قولی بــه طرف های 
خارجی بــرای واردات برنج 

نداده ایم.
مدیرکل انجمن صادرکنندگان 
برنــج هنــدی اعلام کــرده که 
صادرکننــدگان هنــدی انتظار 
دارند با گذشت بیش از یک سال 
از ممنوعیــت وارداتی، صادرات 

برنج به ایران از سر گرفته شود.
وی گفــت: بــا توجــه بــه 
سیگنال هایی که از واردکنندگان 
در ایران دربــاره احتمال صدور 
مجوزهای جدید طی دو ماه آینده 
دریافت کرده ایم، به نظر می رسد 
صادرات این محصول به ایران از 

سر گرفته شود.

این در حالی است که عباس 
کشــاورز، معــاون وزیــر جهاد 
کشاورزی در امور زراعت، در این 
باره به ایســنا گفت: ممنوعیت 
واردات برنج همچنان ادامه دارد 
و از هیــچ قولــی از ایــن بابت 
بــه طرف های هندی یــا دیگر 
صادرکننــدگان برنج بــه ایران 

نداده ایم.وی افزود: در سال جاری 
حدود 1/9 میلیون تن برنج تولید 
شده است و همچنان ممنوعیت 

واردات اعمال می شود.
به گفته کشاورز، واردات انجام 
شــده برنج همچنــان مرتبط با 
ثبت سفار ش های گذشته است. 
معاون وزیر جهاد کشــاورزی در 

امــور زراعت افــزود: برنج جزو 
محصولاتی است که به دلیل آب 
بر بودن و محدودیت منابع آبی 
کشــت آن در غیر از دو استان 
شــمالی مازندران و گیلان مورد 
حمایــت دولــت و وزارت جهاد 

کشاورزی نیست.
کشــاورز ادامــه داد: گرچه 

نمی توان به دلیل نداشــتن ماده 
قانونی، کشت برنج را در غیر از دو 
استان مذکور ممنوع اعلام کرد اما 
وزارت جهاد کشاورزی تسهیلات 
مرتبط با کشت، مکانیزاسیون و... 

را به بهره برداران نمی دهد.
وی با بیان اینکه تعرفه واردات 
برنــج مانند دیگــر محصولات 
کشــاورزی از ابتدای هر ســال 
مشخص و اعمال می شود، گفت: 
امســال از نظر تولید سال خوبی 
برای برنج محسوب می شود، چرا 
که با افزایش نســبی تولید این 
محصول نسبت به سال گذشته 
مواجه شــدیم.معاون وزیر جهاد 
اظهار  امور زراعت  کشاورزی در 
کرد: مصرف ســرانه برنج سالانه 
حدود 38 کیلوگرم اســت که به 
نظر می رسد این میزان مصرف 
بالا بوده و برای ارتقای ســلامت 
جامعــه باید کاهــش پیدا کند  
تــا بتوانیــم واردات و تولید این 
محصول را بــه میزان مورد نیاز 

کنترل کنیم.

معاون وزیرکشاورزی:

واردات برنج همچنان ممنوع است

مجمع صادرکنندگان ترکیه اعلام کرد میزان صادرات 
ترکیه در سال گذشته 8/4 درصد کاهش یافت و روند نزولی 

در ماه اکتبر هم ادامه داشت.
به گزارش فارس به نقل از آناتولی، مجمع صادرکنندگان ترکیه 
اعلام کرد، میزان صادرات این کشور در ماه اکتبر امسال نسبت به 

دوره مشابه سال گذشته کاهش چشمگیری داشته است.
اتاق ترکیه در بیانیه ای اعلام کرد با کاهش ارزش یورو در برابر 
دلار به میزان 17/2 درصد در 10 ماهه سال جاری میلادی ارزش 

صادرات در این مدت 10/6 میلیارد دلار کاهش یافت.
مجموع صادرات کشور ترکیه ماه گذشته به 12/4 میلیارد دلار 
رســید که کاهش 1/5 درصدی داشت همچنین میزان صادرات 
از ژانویه تا اکتبر هم کاهش 8/6 درصد را نســبت به مشابه سال 

گذشته تجربه کرده است.
مجموع صــادرات ترکیه در 12 ماه گذشــته رقمی معادل 
146میلیارد دلار بوده که نســبت به ســال قبــل از آن که رقم 

158/3میلیارد دلار بود که 8/4 درصد کاهش داشته است.

اکثر صادرات ترکیه به کشورهای آلمان، انگلیس، عراق، ایتالیا 
و فرانسه بوده است.

تنش های سیاسی ترکیه که از یکسال پیش آغاز شده اقتصاد 
ترکیه را تضعیف کرده اســت. لیر، واحد پولی ترکیه، ظرف یک 
ســال و در مقایسه با دلار به شــدت ارزش خود را از دست داده 
اســت. تورم 7/9 درصد اعلام شــده اســت و نرخ بیکاری از مرز 
11/2 درصد گذشــته و بر میزان وام های مصرفی پرداخت نشده 

نیز افزوده شده است.

مجمع صادرکنندگان ترکیه اعلام کرد

سقوط آزاد صادرات ترکیه

یک کارآفرین موفق ظرف دو 
سال توانسته از شش قطعه مرغ 
شاخدار 20 هزار قطعه مرغ مولد 
که هرکدام از آنها 70 هزار تومان 

می ارزد، پرورش دهد.
حامد مظفری که هفت سال در 
پــرورش بلدرچین فعالیت می کرده، 
تصمیم به تغییر خط تولید گرفته و با 
خرید شش قطعه مرغ شاخدار، ظرف 
دو ســال، موفق به پرورش 20هزار 
قطعه از این مرغ شــده اســت. مرغ 
شاخدار به دلیل زیبایی ظاهری و لذیذ 
بودن گوشتش طرفداران زیادی دارد.

وی توضیح داد که شــش قطعه 
جوجه مرغ شــاخدار در اواخر فصل 
سرما خریداری کردم و پس از شش 
ماه نگهداری از آنها 90 قطعه پرورش 
دادم. بعــد با 27 قطعه از آنها مرحله 
بعدی را شــروع کــردم و به 1200 
قطعه رســیدم و ســال گذشته هم 
حدود 20هزار قطعه مرغ شــاخدار 
پرورش دادم. ایــن کارآفرین موفق 
قیمت گوشت مرغ شاخدار را کیلویی 
30 هزار تومان و قیمت نوع مولد آن 
را قطعه ای 70هزار تومان اعلام کرد.

مظفری افزود: یک مرغ شاخدار 

نهایتا یک کیلو و چهارصد گرم گوشت 
دارد. چربی این نوع مرغ بسیار کمتر 
از مرغ های معمولی است. قیمت هر 
دانــه تخم مرغ آن یکهــزار تومان  و 
قیمت نطفه آن پنج هزار تومان است 
و می تــوان آنرا به کســانی که قصد 
پرورش دارند فروخت. وی قیمت هر 
جوجه مرغ شاخدار را 7500 تومان 
اعلام کرد و ادامه داد: هر جوجه پس 
از شش ماه 140 تخم مرغ می گذارد 
که می توان مقداری از تخم مرغ ها را در 
بازار به فروش رساند و تخم مرغ های 
نطفــه دار را برای جوجه کشــی وارد 

دستگاه کرد.
این کارآفرین موفق با بیان اینکه 
بــرای آغاز پرورش مرغ شــاخدار به 
سرمایه 200 میلیون تومانی نیاز است 
افزود: دستگاه جوجه کشی حدودا 10 
میلیون تومان قیمت دارد و یک سالن 
با شرایط دمایی مناسب برای جوجه 
شدن تخم ها لازم است. اما اگر فقط 
بخواهیــد حیوان گوشــتی پرورش 
بدهید کافی اســت جوجــه یکروزه 
خریداری کنید و بعد از 100 روز که 
دوره پرورش آن تمام شد، مرغتان را 
به فروش برســانید. البته از صفر هم 

می توان شروع کرد همانطور که من 
شروع کردم و موفق شدم.

شــاخدار  مرغ  پرورش  مظفری 
را جزو مشــاغل زودبازده اعلام کرد 
و گفــت: در یک بازه زمانی شــش 
ماهه، مرغ شــاخدار شما را به سود 
خوبی می رساند. این پرنده در محیط 

روستایی هم قابل پرورش است.
وی از کســانی که پولشان را در 
بانک ها می گذارند و ســود می گیرند 
درخواســت کرد بــه کارهایی مثل 
پرورش مرغ شاخدار رو بیاورند و سود 

قابل توجهی کسب کنند.

سودآوری بالای یک کارآفرین موفق در پرورش مرغ

و  فلزی  صنایع  کل  مدیر 
لوازم خانگی وزارت صنعت از 
اعتباری  کارت  اجرای »طرح 
خریــد کالای ایرانی« ظرف 
خبر  آینده  هفته  یک  حدود 

داد.
عباس هاشــمی افــزود: در 
این طــرح خریداران می توانند با 
دریافت کارت اعتباری و مراجعه 
به فروشگاه های اعلام شده نسبت 
به خریــداری کالاهای باکیفیت 

ایرانی اقدام کنند.
وی نرخ ســود ایــن نوع از 
تســهیلات را 12درصــد اعلام 

کرد و افزود: فــاز اول این طرح 
که بــا همکاری بانــک مرکزی 
انجام می شــود مشــمول کلیه 
حقوق بگیــران و بازنشســتگان 
دولتــی خواهد بــود. از آنجا که 
تاکیــد وزیر صنعــت، معدن و 
تجارت بر اجرای سریع این طرح 
بوده است به گونه ای عمل شد تا 
مراحل اعتبارسنجی متقاضیان در 

بانک ها به حداقل برسد.
وی تاکید کرد: در این طرح 
کالاها از لحاظ کیفیت، قیمت و 
دوام و نیز خدمات پس از فروش 
گزینش شــده هســتند و بدین 

ترتیب با امکان انتخاب کالا توسط 
مشتریان فضای رقابتی عادلانه ای 

برای فروش ایجاد می شود.
هاشــمی اعتبار این کارت ها 
را از زمان دریافت تا آغاز فرایند 
خرید دوماهه اعلام کرد و گفت: 
کالاهای  اقســاط  بازپرداخــت 
خریداری شده در این طرح طی 
24 قسط تعیین شده است. شیوه  
نامه، فهرســت کالاها، واحدهای 
تولیدی، چگونگی انجام کار و... با 
بانک مرکزی هماهنگ شده است 
و احتمالا ظرف یک هفته آینده 

اجرایی شود.

مدیر کل صنایع فلزی و لوازم 
خانگی با اشاره به طرح های قبلی 
با ســقف 8 میلیون تومان تحت 
عنــوان خریــد کالای مصرفی 
ازدواج  وام  و  ایرانــی  بــادوام 
3میلیــون تومانی )تســهیلات 
کالایــی مصــوب دولــت برای 
مزدوجیــن( موضوع تبصره 26 
قانون بودجه سال 1394 گفت: 
به دلیل برخی مشکلات و آماده 
نبــودن زیرســاخت های لازم و 
عدم آمادگی واحدهای تولیدی 
این نوع از پرداخت ها با استقبال 

کمتری روبرو شد.

وی تصریح کرد: ما به عنوان 
وزارت صنعــت، معدن و تجارت 
فهرست کالاهایی که مشمول این 
طرح می شوند را از لوازم خانگی 
برقی و گازســوز، فرش و موکت، 
مصنوعــات چوبــی و مبلمان و 
سرویس خواب و بخشی از صنایع 
معدنی )چینی آلات و کاشــی و 
ســرامیک( را به اضافه واحدهای 
که  واحدهایی  و  مشارکت کننده 
موجودی انبار خود را اعلام کرده 
بودند به بانک مرکزی ارائه داده ایم 
و ان شاءالله با هماهنگی لازم طرح 

به اجرا درخواهد آمد.

خبرگزاری ایسنا به عنوان 
روحانی  دولت  حامی  رسانه 
از  برای خروج  دولت  نوشت: 

رکود راه غلطی رفته است.
این خبرگزاری به نقل از یک 
کارشناس اقتصادی کاهش تورم 
تولیدکننده بخش صنعت و معدن 
را نشانه ای از عمیق تر شدن رکود 
تورمی در اقتصاد کشــور دانست 
و گفت: بر اساس یافته های علم 
اقتصاد، کاهش تورم باید موجب 
افزایش قدرت خرید مردم شود در 
صورتی که با وجود کاهش تورم 
قدرت خرید مردم پایین آمده که 

باید تحریک شود. 
محمدقلی یوســفی با اشاره 

به وضعیــت دیرینه رکود تورمی 
در اقتصــاد ایران، اظهــار کرد: 
این وضعیت موجب شــده است 
که قدرت خرید مردم کم باشد. 
بنابراین تاکنون تقاضا در بخش 
کالاهای مصرفــی پایین بود، اما 
کاهش شدید شاخص قیمت بهای 
نشــان می دهد که  تولیدکننده 
کمبود تقاضا از کالاهای مصرفی 
به ســمت کالاهای واسطه ای یا 
همان تولیدی ســوق پیدا کرده 

است. 
وی با تاکید بر اینکه در شرایط 
رکود تورمی کاهش تولید امری 
طبیعی اســت، عنوان کرد: این 
موضــوع در کمبود منابع داخلی 

ریشــه دارد. در حال حاضر باید 
سیاست ها برای برون رفت از رکود 
متمرکز باشد. اما به نظر می رسد 
دولت برای خروج از رکود به غلط 

به راه دیگری رفته است. 
با  اقتصادی  این کارشــناس 
تاکید بــر یافته های علم اقتصاد 
مبنی بر اینکه کاهش تورم باید به 
افزایش قدرت خرید مردم منجر 
شود، خاطرنشان کرد: بنابراین در 
اقتصاد ایران نیز که طی چندین 
دوره تورم کاســته شــده است 
طبیعتا باید قــدرت خرید مردم 
بالا رفته باشد. اما سیاستگذاران 
همچنان بر طبل کاهش تقاضا و 
قدرت خریــد می کوبند و بر این 

اساس سیاستگذاری می کنند. 
وی افزایش تعداد مناطق آزاد 
و افزایش میزان واردات کالاهای 
مصرفی را یکی از عوامل کاهش 
تقاضا برای تولیدات داخلی دانست 
و گفت: در حالیکه دولت مناطق 
آزاد را افزایش داده دیده می شود 
که مردم ساکن این مناطق تمایل 
زیادی به خرید کالاهای خارجی 
دارند. بنابراین قدرت خرید مردم 
کاسته نشده بلکه به سمت خرید 

کالای وارداتی رفته  است. 
تــورم  کاهــش  یوســفی 
تولیدکننده صنعــت و معدن را 
علامتی از گسترش رکود تورمی 
در کشــور دانســت و افزود: این 

نشان می دهد که رکود از سمت 
کالاهــای مصرفی بــه کالاهای 
ســرمایه ای نیز انتقال یافته و در 
واقع همچون سرطان در اقتصاد 
ایران گسترش پیدا کرده است. 

اینکــه کاهش  وی دربــاره 
شاخص بهای تولیدکننده چقدر 
شــرایط  تاثیر  تحت  می توانــد 
کرد:  تصریح  باشــد،  پساتحریم 
باید توجه داشته باشیم که هنوز 
تحریم ها برداشته نشده تا بخواهد 
اثری در بهای تولیدکننده داشته 
باشــد. حتی اگــر تحریم ها نیز 
برداشته شود نمی توان انتظار تاثیر 
زیــادی را در قیمت تولیدکننده 

داشت. 
یک مسئول خبر داد

اجرای طرح کارت اعتباری خرید از هفته آینده

خبرگزاری ایسنا:

دولت برای خروج از رکود
 راه غلطی رفته است

یــک نماینده مجلس از منتفی شــدن موضوع 
بازگشت سهام مخابرات به دولت خبر داد.

غلامرضا اسداللهی در گفت وگو با فارس درباره آخرین 
اقدام ها در زمینه بازگشت سهام شرکت واگذار شده مخابرات 
بــه دولت گفت: با وجود امضای 100 نماینده مجلس برای 
بازگرداندن سهام کنترلی مخابرات به  دولت، اما به درخواست 
ســهامدار عمده و اینکه منافع سهامداران خرد این شرکت 
در بازار سرمایه به خطر می افتد از ارائه این بحث در مجلس 
خودداری و موضوع بازگشت آن به دولت منتفی شده است.

نماینده مردم تربت جام، تایباد و باخزر در مجلس شورای 
اســلامی در ادامه از برخی مشــکلات در فرایند واگذاری 
شــرکت های دولتی به بخش خصوصی نیز ســخن گفت و 
افزود: متاسفانه در فرآیند واگذاری شرکت های اصل چهل 
و چهار به بخش خصوصی با وجود تاکید رهبری و نیز مفاد 

قانونی همواره مشکلاتی وجود داشته است.
وی افزود: در برخی از واگذاری ها این ادعا وجود دارد که 
قوانین گاهی به درستی در فرایند قیمت گذاری یا تشخیص 
اهلیت خریدار رعایت نمی شود و وجود شبهه و تردید در روند 

واگذاری منجر به ضربه به اعتماد عمومی جامعه شده است.
در این زمینه موضوع واگذاری سهام شرکت آلومینیوم 
المهدی علاوه بر طرح در کمیسیون اصل 44 قانون اساسی 
به طور انفــرادی از طریق برخی نمایندگان مطرح مجلس 

پیگیری و طرح موضوع شده است.
اسداللهی با بیان اینکه مجلس به این نتیجه رسیده که 
می بایست تصدی گری دولت در اقتصاد کاهش یابد درباره 
لزوم حمایت از ســرمایه گذاری در کشور گفت: طرح قانون 
برنامه ششم توسعه همچنان از سوی دولت در حال تبیین 
و نگارش بوده و هنوز به دست مجلس نرسیده است. در این 
زمینه دولت می بایســت با تکمیل چرخه واگذاری ها علاوه 
بر ارائه چارچوبی منطقی و علمی برای تشخیص اهلیت در 
روند واگذاری ها، خصوص ســازی واقعی را برای شرکت ها 

باقیمانده دولتی رقم بزند.
وی بر این باور اســت که در رونــد واگذاری ها باید به 
طــور حتم تجدیدنظــر گردد و ضمن روان ســازی فرایند 
خصوصی ســازی در کشــور از حــراج بیت المــال و مانور 

خصولتی ها در کشور جلوگیری کرد.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه:

بازگشت سهام مخابرات به دولت منتفی شد

از  وزیراقتصاد  معــاون 
شناســایی قوانین مزاحم 

کسب و کار خبر داد.
شاپور محمدی در نشست 
خبری خود اظهار داشــت: در 
حوزه کســب و کار و دریافت 
مجــوز ب  ا تعــدد قوانین و 
مقررات روبرو هســتیم و این 
قوانین در کشــور بسیار زیاد 

است.
وی افــزود: برای تســهیل 

کســب و کار، قوانین مخل و 
مزاحم را شناسایی می کنیم و 
طی لایحه ای آن را به مجلس 

می دهیم.
بیان  با  همچنین  محمدی 
اینکه در ســاماندهی مجوزها 
فعالیت احصــای مجوزها را تا 
پایان سال کامل می کنیم افزود: 
از سال آینده بحث الکترونیکی 
کردن مجوزها را به عنوان یک 

الزام پیگیری می کنیم.

وی در ادامــه به رتبه 118 
کســب و کار ایران در گزارش 
بانک جهانی اشاره کرد و گفت: 
در میان 189 کشور دنیا رتبه 
ایران از 152 در سال 2013 به 

118 در 2016 رسیده است.
محمدی در عین حال تاکید 
کرد شاید حق ایران رتبه ای بین 
100 تا 110 بوده و ما در این 
باره به بانــک جهانی اعتراض 

می کنیم.

معاون وزیر اقتصاد:

قوانین مزاحم کسب و کار شناسایی می شوند

یک عضو کمیسیون انرژی مجلس به تشریح 
بنزین  نفت در زمینــه واردات  تخلفات وزارت 

پرداخت.
مسعود میرکاظمی در گفت وگو با نسیم با انتقاد از 
پافشاری وزیر نفت بر واردات بنزین اظهار داشت: در حوزه 
پالایشگاه ها آقای زنگنه روی واردات بنزین پافشاری کرد 
و گفــت که بنزین یورو 4 وارد می کند. مجلس که برای 
نظارت وارد عمل شــده و متوجه یورو 4 نبودن بنزین 
وارداتی شــد، آقایان در وزارت نفت گفتند که از مرداد 
ماه قرار است بنزین یورو 4 وارد شود. اما جالب اینجاست 
در حال حاضر هم که ما اسناد را بررسی می کنیم برخی 
از این محموله های وارداتی یورو 4 نیســت و متأسفانه 
دلال هایی در این خصوص هســتند که در حال واردات 
بنزین بوده و با قیمت بالایی به وزارت نفت می فروشند.

وی افزود: آنها حتی به دلیل تحریم ها هنگام تحویل 
بنزیــن به وزارت نفت بیــن 2 تا 9 دلار افزایش قیمت 
در نرخ بنزین انجام دادند که اینها تخلف است و دیوان 
عدالت اداری گزارش آن را به مجلس داده است. متأسفانه 
برخی از افراد مجهول الحال هم به عنوان افراد واردکننده 

به لیست واردکنندگان بنزین اضافه شده اند.
در این دولت همه چیز

 به حالت نیمه تعطیل درآمده است
 میرکاظمی با تأکید بر مشــکلات وزارت نفت در 
تکمیل فازهای پارس جنوبی در دوران مدیریت زنگنه 
تصریــح کرد: تمام تبلیغات و مانور زنگنه روی تکمیل 
فازهای پارس جنوبی، مربوط به دولت قبل اســت و در 
این دولت همه چیز به حالت نیمه تعطیل در آمده است.

وی خاطرنشان کرد: در دولت سازندگی و اصلاحات 
هشــت فاز به طور ناقص دنبال شده بود و پرونده هایی 
مانند اســتات اویل، توتال و کرسنت هم به وجود آمد 
اما در دولت سابق پروژه ها به شرکت های ایرانی واگذار 
شــد. مثلًا در خصوص فاز دوازده که اخیراً افتتاح شد، 
یادم هســت زمانی که من بــه وزارت نفت رفتم، یک 

زمین خالی بود.
عضو کمیسیون انرژی مجلس افزود: به عنوان مثال 
یــک فاز پارس جنوبی 75 میلیون مترمکعب گاز را در 
روز تأمین می کند و با 92 درصد پیشرفت از دولت دهم 
تحویل دولت یازدهم شد و آقای زنگنه و تیمشان بعد از 
20 ماه آن را به بهره برداری رساندند، در حالی که اولین 
اتصال آن به شــبکه گاز در زمان وزارت آقای قاسمی 
اتفاق افتاد. فازهای دیگر هم به همین ترتیب در دوران 
آقای زنگنه به کندی پیشرفت کردند. سؤال اساسی ما 
از آقای زنگنه این است که این فازهای پارس جنوبی با 
چه درصدی تحویل دولت یازدهم شــد و امروز در چه 
درصدی هستند؟ این سؤال را قبلًا از ایشان پرسیدیم و 

باید در کمیسیون انرژی به آن پاسخ دهند.
میرکاظمی گفت: میادین مشــترك در دولت دهم 
شتاب خوبی گرفته بود، ولی متأسفانه آقای زنگنه تقریباً 
آنها را تعطیل کرد. در خصوص عملکرد پالایشــگاه ها 
هم ایشان باید پاسخگو باشــند. زیرا بازسازی و تولید 
بنزین آنها به دلیل عدم سرمایه گذاری در حال کاهش 
است. ایشان پیشرفت این پالایشگاه ها را متوقف کردند 
بــرای اینکه اروپایی ها بیاینــد، در حالی که تذکری به 
آقای زنگنه در کمیســیون انرژی در روز اول وزارتشان 
داده شــد که منتظر اروپایی ها نشوید، زیرا تا لغو کامل 
تحریم ها اتفاق نیفتد اروپایی ها برای سرمایه گذاری به 

صنعت نفت ما نمی آیند.

زنگنه با سیاه نمایی شرکت های چینی
 و ایرانی را از پالایشگاه ها بیرون کرد 
و منابع داخلی مورد نیاز را تأمین نکرد

وی خاطرنشــان کرد: زنگنه با یک کار شتاب زده و با 
سیاه نمایی چینی ها را از پروژه های نفتی بیرون کرد، سپس 
شرکت های ایرانی را هم رد کرد و منابع داخلی مورد نیاز 
را تأمین نکرد. از خارج هم کســی برای ســرمایه گذاری 
نیامد. قیمت نفت هم به دلیل دیپلماســی ضعیف شــان 
کاهش یافت، بنابراین در حال حاضر پروژه های نفت کشور 
معطل مانده اســت. وزیر اسبق نفت بیان کرد: گازرسانی 
به روستاها و شهرهایی که فاقد گاز بودند کند و یا تقریباً 
متوقف شده است. در پتروشیمی هیچ کار اساسی صورت 
نگرفته است. عملًا چند مجتمع پتروشیمی را هم تعطیل 
کردند و آن چیزی که ایشان امروز در بخش پتروشیمی 
گزارش می دهند عملکرد دولت قبل است. اینها با عدد و 
رقم قابل اثبات است و اگر لازم شد یک روز با عدد و رقم 

اینها را اثبات می کنم.
زنگنه دو بار در دیپلماسی انرژی مردود شد

وی افزود: بعد از حمله داعش به مراکز نفتی عراق و 
هزینه هایی که به این کشور تحمیل شد، قیمت نفت در 
حال افزایش بود که زنگنه اعلام کرد که من به عنوان وزیر 
نفت ایران کاهش تولید نفت را جبران می کنم که با این 

اظهار نظر وی دوباره قیمت نفت پایین آمد.
وزیر اسبق نفت گفت: ضعف بعدی زنگنه در دیپلماسی 
به عملکرد ایران در اوپک برمی گردد که متأســفانه ایران 
درســت مثل عربستان موضع گیری کرد و در نهایت هم 
برنامه های آقای زنگنه برای افزایش قیمت نفت با شکست 
رو به رو شد، چون زنگنه نتوانست عربستان سعودی را برای 

رسیدن به هدف خود قانع کند.
عضو کمیسیون انرژی مجلس در خصوص چگونگی 
اســتیضاح زنگنه هم توضیح داد: آخرین آماری که دیده 
بودم 30 تا 40 نفر استیضاح زنگنه را امضا کرده بودند و 
احتمالاً تعداد امضاها بیشتر خواهد شد. متأسفانه برخی 
حمایت ها در رأس مجلس از آقای زنگنه می شود که جای 

سؤال دارد و تعجب برانگیز است.
عضو کمیســیون انرژی مجلس بــا تأکید بر جدیت 
نماینــدگان در موضوع اســتیضاح زنگنــه تصریح کرد: 
نماینــدگان برای اســتیضاح آقای زنگنــه خیلی جدی 
هســتند، ولی تاکنــون مواردی پیش آمــده که جلوی 
اســتیضاح ایشان را گرفته است. یکی بحث مذاکرات بود 
که نمایندگان می خواســتند دولت تضعیف نشود. بعد از 
آن هم بحث استیضاح وزیر آموزش و پرورش و راه مطرح 
شد. نمایندگان در حال حاضر ملاحظه دولت را می کنند 
نه ملاحظه آقای زنگنه را، ولی متأسفانه در هیئت رئیسه 
هم عده ای هستند که هوای برخی از وزرا را دارند و هوای 

برخی دیگر از وزرا را ندارند.
زنگنه با پافشاری بر سمی بودن بنزین 

پتروشیمی ها به آمریکا در مذاکرات
 کد می داد

وی با بیان اینکه زنگنه با تأکید بر سمی بودن بنزین 
پتروشیمی ها به آمریکایی ها کد می داد گفت: وی در مسئله 
بنزین پتروشیمی ها اعلام کرد که این بنزین سمی است، 
یعنی این چیزی کــه آمریکایی ها روی آن برای مذاکره 
دل خــوش کرده بودنــد را مطرح کــرد. در واقع وی در 
بسیاری از موارد منافع ملی را زیرپا گذاشته که ان شاءالله 
در روز استیضاح با سند و مدرك در صحن علنی مجلس 

اثبات خواهد شد.

میرکاظمی تشریح کرد

اصرار وزارت نفت بر واردات بنزین


